
 طی چه فرآیندی به عنوان دبیر ســه 
دوره از جشــنواره فیلم فجر انتخاب 

شدید؟
معمولا دبیر جشنواره فجر فقط براي  یک 
دوره انتخاب نمي شــود، به عبارتي حکم دبیر 
مدت دار نیســت. با رفتن اقاي ایوبي از سازمان 
سینمایي و آمدن  اقاي حیدریان و رویکردهاي 
مد نظر ایشــان، تصمیم بر این شد که دبیري 

جشنواره فیلم فجر بر عهده من گذاشته شود.
واکنش شما به انتخابتان چه بود؟

ترجیحم این بود که نپذیرم. من قبلًا تجربه 
برگزاري چهارمین دوره جشنواره فیلم شهر را 
داشتم و همینطور دو دوره دبیر جشنواره فیلم 
سلامت بودم. یک دوره نیز قائم مقام جشنواره 
فیلم فجر در ســال 92 بودم و از ســختي هاي 
برگزاري جشنواره فیلم فجر کاملًا مطلع بودم. 
از طرفی در آن زمان  مسئولیت معاونت نظارت 
و ارزشیابی سازمان ســینمایي بر عهده من بود 
که مسئولیت سنگینی محسوب می شد. برای 
همین ترجیح می دادم که نپذیــرم ولی آقای 
حیدریان اصرار داشــتند که ایــن کار را بنده 

انجام بدهم.
اولین چالش شما بعد از پذیرفتن این 

مسئولیت چه بود؟
اولین چالشــی که با آن مواجه شدم، بحث 
مالی بود. دوره های قبلی هزینه جشنواره بسیار 
بالا رفته بود و دربــاره هزینه کردها و بحث های 
مالی جشــنواره،  فضای منفی زیــادی ایجاد 
شده بود. ســال قبل از من، حدود2۰ میلیارد 
هزینه جشنواره شــد و آقای حیدریان خیلی 

روی انضباط مالی جشــنواره تاکید داشــتند. 
خداروشکر ما توانستیم در سال بعد، جشنواره 
را با کمتر از ۵ میلیارد تومــان برگزار کنیم. در 
حقیقت برگرداندن انضباط مالــی و مدیریت 
هزینه ها در جشنواره، یکی از چالش های جدی 
بود. البته این ها بخش های طبیعی کار اجرا است 
و مدیریت اجرایی باید بتواند به بهترین شــکل 

مدیریت مالی کار را انجام دهد.
چالش های شــما صرفا به مســائل 

اجرایی مربوط می شد؟
خیر! چالش دیگری که با آن روبه رو شدم، 
از جنس چالش های طبیعی نبــود؛ تعدادی از 
دوستان رســانه ای از خبرگزاری های مختلف 
که با دولت همســو نبودند، از ما دعوت کردند 
تا جلسه ای داشته باشــیم. در آن جلسه گفتند 
ســال های پیش، قبل از اینکه هیئت انتخاب، 
فیلم ها را ببینند ما آنها را می دیدیم. در نتیجه 
فیلم های حاشیه ســاز اصلا به هیئت انتخاب 
نمی رسید و از این طریق حاشیه های جشنواره 
کم شــده بود و از چند فیلم هم نام بردند که با 
همین شیوه از حضور در جشنواره باز مانده بودند! 
آن ها توضیح دادند که چطور مســائل و نکات 
فیلم ها را به دبیر جشنواره می گفتند و در نهایت 
این نکات مطرح می شــد و فیلم حذف می شد. 
تجربه خیلی عجیبی برای من بود که یک گروهی 
خودشان را از هیئت انتخاب جشــنواره بالاتر 
بدانند و ادعا کننــد که صلاحیت های فرهنگی 
و هنری را بیشــتر از این هیئت متوجه هستند 
و جالب اینکــه براي این کار حــق الزحمه هم 
میخواستند. در هرصورت من پیشنهادشان را  

رد کردم و گفتم من که نمیدانم این حرف های 
شما چقدر درست أست و چقدر درست نیست 
و آیا واقعا دوره قبل اینطور بوده و شــما قبل از 
انتخاب فیلم ها دیده اید یا نه، ولی من نمي توانم 
این پیشنهاد را بپذیرم و رای ونظر هیات انتخاب 
براي من مهم است و حتما صلاحیت شان بیشتر 

از شما است.
واکنش آن ها و رسانه هایشان چه بود؟

این شروع یک بخشــی از چالش های برای 
من و جشــنواره بود. مخصوصا که ســال 96 
اولین ســال از دور دوم دولت آقای روحانی بود. 
اکثر رسانه ها و خبرگزاری های رسمی مخالف 
دولت بودند. حتی نــگاه تلویزیون هم مخالف 
بود. این طور تلقی می شد که ســینماگرها در 
انتخاب مجدد ایشان نقش داشتند و جمع زیادی 
از بچه های سینما از ایشان حمایت کرده اند. اینها 
باعث می شد شرایط کار برای ما و کلا برای سینما 
سخت شود. به نوعی انگار باید بچه های سینما 
تنبیه می شدند تا دیگر تصمیم های غلط نگیرند. 
از نظر این دوستان چون ما هم که در آن دولت 

کار می کردیم، عنصر نامطلوب بودیم.
حاشیه هایی که در سال 9۶ و بعدتر 
ایجاد شد، مثل استقرار گشت ارشاد 
در ورودی برج میلاد را به همین دلیل 

می دانید؟
بله! دقیقا! بگذارید یک خاطره مهم و بامزه 
بگویم. سال 92 که قائم مقام جشنواره فیلم فجر 
بودم، فیلم »عصبانی نیستم« آقای درمنشیان 
پذیرفته شــده بود و مجوز هم از ارشاد داشت. 
در آن زمــان معاون نظارت و ارزیابی ســازمان 

زیر ذربین
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 تجربه خیلی 
عجیبی برای 
من بود که یک 
گروهی خودشان 
را از هیئت انتخاب 
جشنواره بالاتر 
بدانند و ادعا کنند 
که صلاحیت های 
فرهنگی و هنری را 
بیشتر از این هیئت 
متوجه هستند. شاید 
آن ها نگرانی ها و 
دغدغه هایی برای 
فرهنگ داشتند که 
چنین پیشنهادی 
داده بودند اما جالب 
بود که بابت این 
کارشان حق الزحمه 
می خواستند

دکترابراهیمداروغهزادهازچالشهایدبیریسهدورهازجشنوارهفیلمفجرمیگوید

در سال هایی که شاید اعتماد 
کمتر است، مداخله نهادهای 

امنیتی افزایش می یابد
در همه دوره ها جشنواره فیلم فجر با حواشی و چالش های گسترده ای روبه رو بوده 
و در برخی ها دوره ها این چالش ها به دلایل مختلف افزایش یافته. در دولت قبل ابراهیم 
داروغه زاده به عنوان دبیر سه دوره از این جشنواره تجربیات متنوعی را کسب کرده و هر 
دوره اش به نوعی منحصر به فرد بوده است. از جشنواره پر حاشیه سال 98 که به خاطر 
سرنگونی هواپیمای اکراینی فشار رسانه های خارجی  روی آن بسیار زیاد بود و حتی رنگ و 
بوی تحریم داشت گرفته تا جشنواره سال 96 که پس از حمایت پرشور هنرمندان از حسن 
روحانی در انتخابات سال 96 برگزار شد. با این وجود در هر سه سالی که دکتر داروغه زاده 
دبیر این جشنواره بوده، تعداد فیلم های ارسالی و حضور هنرمندان شاخص بسیار پر زیاد 
بوده است. بنا به همین تجربه ها به سراغ دکتر داروغه زاده رفتیم تا با او در مورد چالش های 

اصلی برگزاری جشنواره صحبت کنیم.


